

清華法學

TSINGHUA UNIVERSITY LAW JOURNAL

- “中国问题”及其法学辨析……………郑永流
寻找“新文化运动”在百年法治中的印记……………徐爱国
论合同违法无效后的获益返还——兼议背信行为的法律规制……………许德风
克服正当防卫判断中的“道德洁癖”……………陈璇

2016.2
双月刊

总第10卷 总第54期
ISSN 1673-9280 CN 11-5594/D



〔论 文〕

- “中国问题”及其法学辨析 郑永流 · 5 ·
- 寻找“新文化运动”在百年法治中的印记 徐爱国 · 21 ·
- 论判决理由与判决原因的分离
——对司法虚饰论的批判 杨 贝 · 37 ·
- 克服正当防卫判断中的“道德洁癖” 陈 璇 · 53 ·
- 论合同违法无效后的获益返还
——兼议背信行为的法律规制 许德风 · 74 ·
- 转售价格维持违法推定之批判 兰 磊 · 94 ·
- 《大宪章》在晚清中国的传播 程梦婧 · 115 ·

〔联袂研讨：有关车的法学新论〕

- 专车拼车管制新探 熊丙万 · 131 ·
- 专车服务：制度创新抑或违法行为？ 张冬阳 · 149 ·

〔外国法研究〕

- 美国集体劳动关系法的兴衰
——以工业民主为中心 阎 天 · 169 ·
- 美国刑事立法与司法中的紧急避险
——对功利主义模式的反思 王 钢 · 186 ·



CONTENTS

[Articles]

- The Critiques for 'Jurisprudential Chineseness' *Zheng Yongliu* • 5 •
- The New Culture Movement: The Signposts in a Centurial Quest for
Rule of Law in China *Xu Aiguo* • 21 •
- On Separation between Judicial Reasons and Judicial Motives *Yang Bei* • 37 •
- Too Much Morals for Justifying Defense in Chinese Criminal Jurisprudence? *Chen Xuan* • 53 •
- The Restitution of Benefits Acquired through Illegal Contracts *Xu Defeng* • 74 •
- The Critiques for Presuming the Unlawfulness of Resale Price Maintenance *Lan Lei* • 94 •
- Introducing Magna Carta to Late Qing China *Cheng Mengjing* • 115 •

[Juxtaposed Articles: The Peer-to-Peer Transportation Service and Law]

- Regulating the Peer-to-Peer Transport Service in China:
A Perspective from Law and Economics *Xiong Bingwan* • 131 •
- The Peer-to-Peer Transport Service: Institutional Innovation or Illegal Act?
Zhang Dongyang • 149 •

[Foreign Law Studies]

- The Rise and Decline of American Labor Law: Focusing on Industrial Democracy
Yan Tian • 169 •
- The Defense of Necessity in US Criminal Law: Reflecting the Utilitarian Mode
Wang Gang • 186 •

Translator

Tu Kai

獨立之精神
自由之思想

编辑出版 《清华法学》编辑部
100084, 清华大学明理楼 523 室
电 话 62795936
传 真 62786513

主管单位 中华人民共和国教育部
主办单位 清华大学
主 编 林来梵
来稿邮箱 qhfx2015@mail.tsinghua.edu.cn

国外发行 中国国际图书贸易总公司
国外征订代号 BM6985
国内订阅 《清华法学》编辑部
印刷单位 清华大学印刷厂

ISSN 1673-9280 CN 11-5594/D

万方数据

ISSN 1673-9280



定价: 30.00 元